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Hej Lotte  
 
Til orientering. Vi drøfter håndteringen af denne.  
 
Hilsen Birgit 
 
Sendt fra min iPhone 
 
Start på videresendt besked: 
 

Fra: Henrik Nielsen <nielsen@svendborg.dk> 
Dato: 22. november 2022 kl. 06.42.03 CET 
Til: Jonas Wittendorff <jonas.wittendorff@svendborg.dk>, Birgit Lindberg 
<birgit.lindberg@svendborg.dk>, Britt Lykke Ejby <Britt.Lykke.Ejby@svendborg.dk> 
Emne: Vs: Oprettelse af privat daginstitution i Svendborg 
 

Kære Birgit og Jonas 
 
Vi har modtaget denne henvendelse. Jeg har kvitteret og stillet et svar i udsigt senest efter 
udvalgsmødet den 7. december. 
 
Venlig hilsen 
Henrik Nielsen 
1. Viceborgmester 
Formand for Børne-, Unge- og Uddannelsesudvalget 
Medlem af Økonomiudvalget 
Kommunalbestyrelsesmedlem for Konservative i Svendborg 
Mobil 2392 4979 
Sendt fra min iPhone 
 
Start på videresendt besked: 
 
Fra: Julie Lykke Haugaard Leder i Lillely <julie.lillely@gmail.com> 



Dato: 21. november 2022 kl. 21.04.02 CET 
Til: Bo Hansen <bo.hansen@svendborg.dk>, Maria Haladyn 
<maria.haladyn@svendborg.dk>, Karl Magnus Bidstrup 
<karl.magnus.bidstrup@svendborg.dk>, Rasmus Feldingbjerg Drabe 
<rasmus.feldingbjerg.drabe@svendborg.dk>, Henrik Nielsen <nielsen@svendborg.dk>, Ib 
Knudsen <ib.b.knudsen@svendborg.dk>, Mustafa Diken <mustafa.diken@svendborg.dk>, 
Mette Kristensen <mette.kristensen@svendborg.dk> 
Cc: Kasper Krebs <k-krebs@hotmail.com> 
Emne: Oprettelse af privat daginstitution i Svendborg 
 
 
Kære Bo Hansen og Børne-, Unge og Uddannelsesudvalget. 
 
 
Tak for meget positive møder, både på borgmesterkontoret og med Dagtilbudssekretariatet 
i forbindelse med etablering af privat daginstitution. 
 
Vi glæder os til den videre proces og samarbejdet med Svendborg Kommune, hvis vores 
drømme lykkes. Vedhæftet er vores projektbeskrivelse og forældrehåndbogen for vores 
nuværende private institution i Faaborg-Midtfyn Kommune. Her kan I se hvilken baggrund 
vi har og hvilken type daginstitution vi gerne vil skabe i Svendborg. 
 
 
Vi har et par spørgsmål til Svendborg Kommunes politisk vedtagne godkendelseskriterier, 
som I måske kan hjælpe os med at svare på. 
 
 
Baggrund: Når man skal have godkendt en privat daginstitution skal man overholde 
Dagtilbudsloven og bygningsreglementet. Derudover har hver enkelt kommune 
individuelle politisk besluttede godkendelseskriterier, som både private og kommunale 
institutioner skal leve op til. Svendborg Kommunes godkendelseskriterier stiller højere 
bygningskrav, end de fleste andre kommuner og højere krav end bygningsreglementet 
kræver. 
 
 
Bygningsreglementet kræver at nybyggede daginstitutioner lever op til niveau C. 
 
Svendborg Kommune kræver at vi lever op til niveau B. 
 
Niveau C kræver 2 m2 pr. børnehavebarn og 3 m2 pr. vuggestuebarn. 
 
Niveau B kræver 3,5 m2 pr. børnehavebarn og 4,5 m2 pr. vuggestuebarn. 
 
Det bliver derfor ekstremt dyrt for os at starte op som private i Svendborg Kommune, da 
m2 jo koster. 



 
 
Det er en økonomisk meget svær og skrøbelig proces de første 3-5 år., at starte en privat 
daginstitution fra bunden, når man skal efterkomme bygningskrav fra 1. dag. Efter de 
første 3-5 år er økonomien stabil og man har et helt andet råderum til dyr ombygning eller 
udvidelse. 
 
 
Vi har derfor en forespørgsel vi gerne vil i dialog med jer omkring: Vil det eventuelt være 
politisk muligt enten at ændre godkendelseskriterierne til niveau C eller give os 
dispensation til at vi de første 3 (gerne 5) år er godkendt på niveau C og derefter skal leve 
op til niveau B? 
 
Vi vil skabe en naturbørnehave, så alle børn hver dag året rundt er udendørs mere end 50% 
af åbningstiden. Indendørsfaciliteterne vil kun blive brugt til stillesiddende aktiviteter som 
spisning, historiefortælling og hvilestund. 
 
 
Andre almene områder i godkendelseskriterierne man politisk kan hjælpe både kommunale 
og private daginstitutioner 
 
 
*   Svendborg Kommune har stramme krav i forhold til den driftsgaranti private 
institutioner skal stille. Der er ifølge dagtilbudsloven mulighed for at stille 1 måneds 
driftsgaranti. Svendborg Kommune kræver 1,5 måned. Som nyetableret privat 
daginstitution er den største udfordring at rejse kapital til at komme i gang. Her gør den 
halve måned en betydelig forskel, da vi skal betale renter af det høje beløb og banken 
vurderer driftgarantien som en del af vores samlede gæld, når vi skal kreditvurderes ved 
eventuelle nye investeringer i daginstitutionen i løbet af årene. Driftgarantien skal stilles 
som sikkerhed overfor Svendborg Kommune, til dækning af lønudgifter ved vores 
pludselige konkurs. Driftgarantiens størrelse spiller en afgørende rolle for den private 
daginstitution - særligt de første 5 år. 
* 
Tillad bygningsniveau C for både kommunale og private daginstitutioner. Eventuelt kun 
for private (så de kommunale institutioner har bedre bygningsforhold end private) og 
eventuelt kombineret med et krav om hvor meget af åbningstiden børnene skal være 
udendørs hver dag. Det koster 20.000 kr. pr. m2 at bygge ny daginstitution. Hvis vi kan 
godkendes på niveau c skal vi rejse mindre kapital og der er større sandsynlighed for at vi 
kan lykkes med at starte op. Hvis I tillader niveau C for kommunale institutioner, kan I 
have flere børn i kommunens eksisterende bygninger, end I kan nu. 
 
*   Tillad vippenormering for både kommunale og private, så det er det gennemsnitlige 
antal indskrevne børn der tæller i forhold til hvad institutionen er godkendt til. I Svendborg 
Kommune er bygningsgodkendelsen det maksimale antal børn institutionen må have. I 
mange andre kommuner bruger man vippenormering, så institutioner op til skolestart må 



gå en smule over det bygningsgodkendte antal. I månederne efter skolestart er man så langt 
under det maksimale antal. Når vippenormeringen ikke er mulig risikerer private 
daginstitutioner også at der ikke er plads til et ekstra år børnehaveår til skoleudsatte børn. 
Økonomien hænger ikke sammen i en privat institution, hvis der hvert år skal holdes 
pladser ledige til eventuelt skoleudsatte børn. At gøre brug af vippenormering vil hjælpe 
nyopstartede private daginstitutioner til at have et højere årligt antal indskrevne børn og 
dermed mere stabil økonomi, end uden. 
 
 
Vi håber I har tid og lyst til at kigge på ovenstående og vi kommer gerne til et uddybende 
møde om nødvendigt. 
 
 
Hvis I politisk vil kigge på hvilke løsningsmuligheder der findes på manglende 
daginstitutionspladser, kan det være vedhæftede er til gavn. 
 
Her er forslag der, udover ovenstående, kan bruges hvis I ønsker at åbne op for at private 
tilbud i højere grad kan være en del af løsningen. 
 
 
 
Venlig hilsen 
 
Julie Lykke Haugaard og Kasper Krebs 
Ejere af Lillely skovbørnehave og vuggestue 
www.Lillely.dk<http://www.Lillely.dk> 
Telefon 26372020 
 
Link til forældrehåndbog https://www.lillely.dk/filer/foraeldrehaandbog-2018.pdf 
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